
S cílem oživit kulturní a společenský život 

města uspořádá skupina učitelů místních 

škol, pracovníků úřadu a dalších organizací 

počátkem června rozsáhlou akci s výrazným 

výchovně-vzdělávacím podtextem nazva-

nou Vzhůru, Kopidlno! Odborným vedením 

bude událost zajišťovat Regionální muzeum 

a galerie (RMaG) Jičín, hlavními podněcova-

teli jsou však podle místostarosty města Ro-

mana Nováka sami kopidlenští občané.

„Osobně vidím přínos této akce v ně-

kolika rovinách. Filozo�e projektu vyzývá 

dobrovolné pořadatele k oboustranně pro-

spěšné spolupráci, naši občané se na vlast-

ní oči potěší historickými kopidlenskými 

cennostmi – obrazy, vedutami, tisky – toho 

času uloženými v jičínském muzeu, pamět-

níci mohou pobesedovat s muzejníky, a to 

vše za halasu polnic, křepčení mažoretek, 

barokních dýchánků i lidových harmoniká-

řů,“ popisuje místostarosta.

Akce, která v Kopidlně proběhne v sobo-

tu 2. června, nabídne na několika místech 

Akce Vzhůru, Kopidlno! nabídne 

zábavu i poučení o historii města
po celém městě zajímavý program s histo-

rickou, kulturní i zábavnou tematikou. Na 

přípravě programu se podílejí učitelé, pra-

covníci města, místní farnost a zástupci zá-

jmových organizací a občanských sdružení.

„Věřím, že tímto skromným vkladem 

povzbudíme hrdost obyvatel Kopidlna na 

naše městečko. Nejen z pohledu historic-

kého, nýbrž i ve víře ve slušnou budouc-

nost,“ dodává Roman Novák, který si přeje, 

aby první vlaštovka byla předznamenáním 

dalšího rozkvětu společenského života 

v Kopidlně.                                                        (kl)

1) kopidlenský zámek s expozicí z mobiliáře RMaG, zpěvem,

     hudbou a nasvíceným palmovým skleníkem u dobré kávy

2) Hilmarovo náměstí se sousedským stolem, harmonikáři, 

      výstavou hasičské techniky a besedami pamětníků v obřadní síni

3) kostel sv. Jakuba Většího s Ritornellem Michaela Pospíšila

4) sokolovna s expozicí sokolské historie a historie Banjo Jamboree

Průřez minulostí i současností Kopidlna 

povede přes čtyři základní body:

Výhodné půjčky se čtyřprocentním úro-

kem mají možnost od začátku roku získat 

obyvatelé Kopidlna z městského Fondu roz-

voje bydlení (FRB) na zřízení čistírny odpad-

ních vod nebo kanalizační přípojky, obnovu 

venkovních omítek či vybudování studny. 

S nulovým úrokem pak můžou počítat ža-

datelé, kteří se rozhodnou využít půjčku pro 

připojení své domácnosti na plyn.

Lidé v Kopidlně tak mají příležitost získat 

z městské pokladny až 30 tisíc korun na jeden 

dům nebo byt, a to se čtyřletou splatností. 

K bezúročnému půjčování na zřízení plyno-

vých přípojek přitom radnici zjevně vede 

doposud nedosažený počet napojených 

odběratelů, který je nutný pro splnění pod-

mínek čerpání státní dotace na plyno�kaci. 

Podmínkou udělení dotace bylo do září 2006 

aktivovat plánované přípojky. Město později 

dostalo roční odklad, a pokud se ani v pro-

dloužené lhůtě nepřipojí dostatečný počet 

jeho obyvatel, bude muset státu vrátit něko-

Město nabízí obyvatelům bezúročné

půjčky pro připojení na plyn
lik milionů korun. Podle starosty Josefa Tábor-

ského je tím ohroženo �nancování letošních 

investičních akcí v Kopidlně. Na plyn se zatím 

připojilo 39 % domácností ve městě, do září 

je přitom potřeba toto číslo zvýšit na 50 %.

„S plyno�kací se začalo až po řádném 

průzkumu, při kterém řada obyvatel potvr-

dila zájem o připojení. Dodnes přitom svůj 

závazek nesplnilo 114 žadatelů. Argumen-

tace, že plyn zdražil, není prozíravá, protože 

v budoucnu se s největší pravděpodobností 

zvýší i ceny dnes levnějších paliv, která jsou 

navíc neekologická,“ namítá starosta. Jak řekl, 

je právě bezúročná půjčka jednou z motivací, 

kterou se snaží město přesvědčit občany, aby 

se ve zbývající lhůtě na plyn připojili.

Žádost o půjčku v některém z vyhláše-

ných programů musí zájemce podat na 

formuláři schváleném radou města, který si 

vyzvedne na podatelně městského úřadu 

nebo stáhne z www.kopidlno.cz.         (rom)

                                    více informací na straně 8

Ve výstavbě

máme co dohánět

Josef Táborský

starosta

čtvrtletník pro Kopidlenskocena 12 Kčbřezen 2007

Vážení spoluobčané, první čtvrtletí 

roku 2007 je významné přijetím Střed-

nědobého plánu rozvoje města s dlou-

hodobým výhledem, kdy jednotlivé 

akce jsou konkretizovány v Plánu roz-

voje na rok 2007, a schválením rozpoč-

tu na tento rok, který vytváří předpokla-

dy pro zajištění chodu města a splnění 

plánovaných investičních akcí v oblasti 

rozvoje. Uvedeným dokumentům vě-

novala rada a zastupitelstvo náležitou 

pozornost při jejich přípravě, projedná-

ní a schvalování a nyní je důležité, aby 

se tyto plány proměnily ve skutečnost 

a přispěly k rozkvětu města a zlepšení 

podmínek pro život občanů.

Na prvním místě škola

V oblasti rozvoje a výstavby jsou hlav-

ní priority zaměřeny na pokračování 

výstavby a rekonstrukce školního are-

álu vybudováním speciálních učeben 

v nástavbě nad školní jídelnou. Na tuto 

akci se podařilo zajistit dotaci ve výši té-

měř 10 mil. Kč. Zároveň bude zpracová-

na projektová dokumentace v hodnotě 

cca 2 mil. Kč na realizaci výstavby nové 

tělocvičny se zázemím a spojovacího 

koridoru mezi školou, školní jídelnou 

a mateřskou školou. V případě získání 

dotačního titulu, o který chceme žádat 

do konce května na celkovou částku cca 

56 mil. Kč, bude možno zahájit stavbu 

již v roce 2008.

                          pokračování na straně 4



březen 2007strana 2

1. Zabezpečení centrálního vytápění města a vodohospodářského řádu

 Plyno�kace města Kopidlna – příspěvek odběratelům plynu 33 354 Kč

 Plyno�kace objektů města čp. 12, 13, 14 811 213 Kč

 Přípravná etapa výstavby sběračů B a BA – PD pro stav. pov. 151 040 Kč

 Prodloužení vodovodního řadu v obci Pševes 55 000 Kč

 Vodovodní řad pro obce Pševes, Drahoraz – projektová dok. 315 000 Kč

2. Rozvoj, rekonstrukce a údržba bytového a nebyt. hospodářství města

 Rekonstrukce budovy čp. 607 – školní jídelna:
  – výstavba I. části (dotace 15 000 000 Kč) 21 266 856 Kč

  – autorský dozor na stavbě  86 000 Kč

  – projektová dokumentace – doplnění 36 747 Kč

  – archeologický dohled na stavbě 1880 Kč

  – úpravy na síti nn – přípojka pro školku 14 815 Kč

 Rekonstrukce budovy čp. 86 – muzeum:

  – projektová dokumentace pro provedení stavby 279 912 Kč

 Koupě RD v ulici Jičínská 216 440 Kč

 Nátěr oken a montáž těsnění do oken na čp. 13 52 576 Kč

 Drobné opravy a údržba objektů města 56 227 Kč

3. Průmyslový rozvoj a podpora drobného a středního podnikání

 Bez investiční akce

4. Zabezpečení komunikační a dopravní sítě

 Oprava místních komunikací 47 276 Kč

 Dopravní značení v Kopidlně 88 298 Kč

 Odvodnění chodníku v ulici Husova 7 605 Kč

5. Akce ke zlepšení vzhledu města, ke zvýšení turist. atrakt. a spok. občanů

 Výsadba zeleně na náměstí a stav. úpr. prostorů pro výsadbu 46 800 Kč

 Rekonstrukce zimního stadionu na univerzální hřiště (dopl.) 1 188 810 Kč

 Rekonstrukce budovy a přilehlých prostorů u hřiště 153 602 Kč

6. Další investiční akce k zabezpečení řádného provozu na zařízeních města

 Instalace bezdrátového rozhlasu 607 867 Kč

 Veř. osvětlení – dopl. 1 ks svítidla na Kamensku vč. rozvaděče,

 nákup 7 ks svítidel pro plán. výměnu a dopl. veř. osvětlení 49 480 Kč

 Oprava střechy márnice na hřbitově v obci Drahoraz 35 000 Kč

 Oprava povrchu hlavních cest na hřbitově v Kopidlně 232 000 Kč

 Oprava elektroinstalace v hasičské zbrojnici v obci Pševes 27 185 Kč

 Celkové investiční náklady v roce 2006 25 860 983 Kč

Investice města loni vzrostly
o téměř 20 milionů korun

Celkové investice do rozvoje města 
přesáhly v loňském roce 25 milionů ko-
run. Oproti roku 2005 tak šlo o téměř 
dvacetimilionový nárůst, na němž se nej-
víc podepsala rekonstrukce školní jídel-
ny a kuchyně, včetně patnáctimilionové 
státní dotace. Vyplývá to z vyhodnocení 
střednědobého programu rozvoje měs-
ta, kterým si Kopidlno v roce 2003 stano-
vilo kritéria a cíle příštího rozvoje.
Schválením programu městští zastu-

pitelé stanovili šest základních oblastí, 
kterými jsou 1) zabezpečení centrálního 
vytápění města a vodohospodářského 
řádu, 2) rozvoj, rekonstrukce a údržba 
bytového a nebytového hospodářství 
města, 3) průmyslový rozvoj a podpora 

drobného a středního podnikání, 4) za-
bezpečení komunikační a dopravní sítě, 
5) akce směřující ke zlepšení vzhledu 
města, ke zvýšení turistické atraktivity a 
spokojenosti občanů a 6) další investiční 
akce k zabezpečení řádného provozu na 
zařízeních města.
Na základě stanovených preferencí 

byl sestaven přehled investičních akcí 
s dlouhodobým výhledem do roku 2010. 
Při přípravě rozpočtu na jednoroční ob-
dobí se z těchto dokumentů vychází. 
Vyhodnocení střednědobého programu 
rozvoje města za rok 2006, které vám 
předkládáme, zpracoval vedoucí hos-
podářského odboru městského úřadu 
Josef Tomášek.                                          (kl)

Na krátkou o�ciální návštěvu by měl 

11. dubna přicestovat do Kopidlna prezi-
dent republiky Václav Klaus spolu s man-
želkou Livií. Jak informoval místostarosta 

města Roman Novák, uskuteční se návště-
va prezidenta v rámci jeho třídenního 

programu, který absolvuje v Královéhra-
deckém kraji.

„Václava Klause s chotí chceme v Kopidl-
ně přivítat na zámku, kde je naplánováno 

nejen setkání se zástupci samosprávy, ale 

proběhne i beseda prezidenta s občany,“ 

uvedl místostarosta.                                      (kl)

Město navštíví
prezident Klaus

Kopidlno se stalo členem Svazu měst 

a obcí České republiky. Rozhodli o tom 

městští zastupitelé. „Cílem svazu je přede-
vším hájit společně zájmy měst a obcí, na-
příklad při proceduře navrhování, schvalo-
vání a pozměňování různých zákonů, které 

mají dopad na život obcí,“ uvedl místosta-
rosta Roman Novák.

Se členstvím je spojena i povinnost 

města zaplatit roční příspěvek. Každé 

město za členství ve svazu platí paušální 

poplatek pět tisíc korun ročně, za jednoho 

obyvatele dalších 1,80 koruny. V případě 

Kopidlna tak celkový roční příspěvek bude 

činit 9023 korun.

Kořeny činnosti svazu sahají až do roku 

1907, k jeho obnovení došlo v lednu 1990. 

Po vstupu ČR do Evropské unie se stal part-
nerem i pro evropské instituce.                 (kl)

Kopidlno vstoupilo

do Svazu měst a obcí

Naposledy se v regionu hlava státu zastavila 

na o"ciální návštěvě před dvěma lety. Tehdy 

přesně 2. března 2005 přivítali prezidentský 

pár na radnici v Jičíně.
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1. stabilizace a modernizace svazku po úmrtí předsedy Ing. Františka Obitka

2. zdárné dokončení programu Medializace z fondů EU (30. června 2007),

 kde Kopidlno získá rozličný propagační materiál města, medailony

 členských obcí, dárková DVD, CD, hotové návrhy informačních tabulí apod.

3. nastartování projektu Místních akčních skupin (MAS) v rámci programu LEADER

 a čerpání dotací z fondů národních i EU

Kopidlno získá propagaci

díky Mariánské zahradě
Dokončení programu Medializace z prostředků Evropské unie, díky kterému získá Kopi-
dlno různý propagační materiál nebo hotové návrhy informačních tabulí, patří k hlavním 

úkolům dobrovolného svazku obcí Mariánská zahrada v nejbližší době. Zástupcem Kopi-

dlna na valné hromadě svazku 30. ledna v Nemyčevsi byl Roman Novák, který po úmrtí 

Františka Obitka Mariánské zahradě předsedá.                                                                              (kl)

Valné hromady v Nemyčevsi se zúčast-

nilo 12 zástupců členských obcí ze sedm-

nácti, přičemž jsme hlasovali o přistoupení 

dalších dvou obcí a jednoho města v zá-

jmovém území Mariánské zahrady – Libáně, 

Slavhostic a Vitiněvse. V souvislosti s nový-

mi výzvami v programech EU a při vědomí 

nutnosti spolupráce na municipální úrovni 

nás těší zájem o Mariánskou zahradu i mezi 

posledními bílými místečky této oblasti. 

Na valnou hromadu přijeli i pozorovatelé 

z Bystřice a Židovic, Dětenice dokonce již 

přistoupení schválily na veřejném zasedání 

svého zastupitelstva.

Dobrým zvykem je vystoupení hosta 

z veřejného či privátního sektoru s odbor-

nými tématy, využitelnými samospráva-

mi obcí. Tentokrát k nám promluvil Ing. 

Jiří Holas, vedoucí úseku tvorby a správy 

GIS krajského úřadu. Dále bylo možné 

vyslechnout zajímavé příspěvky předse-

dy Oblastní hospodářské komory Davida 

Junga a našeho budoucího euromanažera 

Mgr. Jana Jiterského.                               (rom)

Aktuální hlavní úkoly Mariánské zahrady:

Kromě Mariánské zahrady spolupracuje 

Kopidlno s dalšími obcemi také v rámci mi-

kroregionu Rozhraní. Valná hromada toho-

to dobrovolného svazku zasedala 7. března 

v Bystřici. Přijetí místní samosprávou bylo 

velmi otevřené a srdečné. Na programu 

jednání byly dotace na kulturní akce z kraje 

a ministerstva pro místní rozvoj (MMR).

Dohodli jsme se na společném postu-

pu při podání žádostí o dotace z progra-

mu Podpora obnovy venkova (MMR) pod 

odborným vedením Ing. Jindřicha Jeníčka 

(ag. JENA CZ). Dále jsme prodiskutova-

li otázky související s půjčovním řádem 

mobilního pódia a ten byl posléze jedno-

značně schválen. Také jsme schválili vstup 

Rozhraní do Otevřených zahrad Jičínska 

– místní akční skupiny (MAS).

Hostem valné hromady byl starosta 

Markvartic pan František Šolc. Inu v Roz-

hraní to žije a oba mikroregiony budou 

spolupracovat na získávání �nančních pro-

středků z Evropské unie i z národních roz-

vojových programů.      (rom)

Svazek obcí Rozhraní

zasedal v Bystřici

V období baroka vznikla v ob-

lasti vymezené bývalým schlikov-

ským panstvím unikátní krajinná 

kompozice, označovaná dnes 

jako Mariánská zahrada nebo též 

Zahrada Panny Marie. Její četné 

fragmenty jsou dodnes patrné od 

Ostružna přes Veliš až po Jičíně-

ves a Kopidlno. V souladu s teh-

dejšími zásadami vznikly na tomto území 

stavby různě zasazené do krajiny a propo-

jené v symbolických liniích. Hlavní terénní 

osu Mariánské zahrady tvoří Velišský hřbet, 

na němž se dosud nachází i nejvýznamnější 

stavba a střed celé kompozice Loreta.

Krajinářská architektura se na panství 

Schliků začala utvářet v poslední čtvrtině 

17. století a realizace pokračovaly až do 

poloviny 18. století. Hlavním iniciátorem 

byl především František Josef hrabě Schlik 

(1656–1741), který stejně jako Valdštejn 

neměl svého nástupce. Po smrti jeho druhé 

ženy, hraběnky Anny Josefy Schlikové, neby-

lo nikoho, kdo by dílo dovedl do konce nebo 

na ně tvůrčím způsobem navázal.

Na rozdíl od valdštejnských monumen-

tálních památek jsou dnes mnohé ústřední 

stavby Schlikovských stavitelů pohlceny ve-

getací a skryty v lese. Kaple Lore-

ty, Andělíčka, svaté Trojice nebo 

svaté Anny musíme spíše dohle-

dávat na lesních cestách. Došlo 

totiž ke zmizení důležitých les-

ních průseků, které opticky spojo-

valy konkrétní lokality, a původní 

cesty byly odkloněny.

Smysl a odkaz krajinného díla 

tak dnes zůstávají v mnohém zapomenuty. 

Můžeme je však objevit, když do krajiny pro-

mítneme čtyři průseky, které kdysi směřo-

valy od stěn Lorety. Měly tvar velkého kříže 

s rameny širokými sedm metrů a dlouhý-

mi kolem čtyř set metrů. Spojovaly Loretu 

s dalšími místy v okolí nejen vizuálně, ale 

i spirituálně.

V roce 2004 společně založily obce, které 

spojuje území Mariánské zahrady, stejno-

jmenný svazek s cílem obnovovat a rozvíjet 

místní kulturní a společenské tradice, za-

sazovat se o sociální a ekonomický rozvoj 

obcí, zlepšovat infrastrukturu apod. Propo-

jení v dobrovolném svazku umožňuje obcím 

ucházet se o 3nanční podpory z evropských 

i národních fondů.

                               (dle materiálů RMaG Jičín)

Obec  Bačalky

Obec  Bystřice

Obec  Dětenice

Obec  Horní Rokytňany

Obec  Cholenice

Město  Kopidlno

Město  Libáň

Obec  Sedliště

Obec  Staré Hrady

Obec  Střevač

Obec  Údrnice

Obec  Veliš

Obec  Zelenecká Lhota

Obec  Bukvice

Obec  Dolní Lochov

Obec  Cholenice

Obec  Chyjice

Obec  Jičíněves

Město  Kopidlno

Obec  Kostelec

Město  Libáň

Obec  Nemyčeves

Obec  Ohaveč

Obec  Ostružno

Městys  Podhradí

Obec  Sedliště

Obec  Slatiny

Obec  Slavhostice

Obec  Staré Místo

Obec  Střevač

Obec  Údrnice

Obec  Veliš

Obec  Vitiněves
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pokračování ze strany 1

První investoři do Kopidlna

Druhou prioritou je vytvoření podmínek pro 

průmyslový rozvoj ve městě s cílem zvýšení 

zaměstnanosti, ale i celkového oživení města 

přílivem především mladých lidí. V současnosti 

jednáme se třemi potenciálními českými in-

vestory, kteří mají zájem ve městě vybudovat 

podniky v oblasti kovodělné výroby, výrobků 

z plastů pro automobilový průmysl a zpraco-

vání biomasy. Záměry jsou zpracovány a je 

předpoklad zahájení přípravných etap v tom-

to roce. Nyní je předčasné konkretizovat tyto 

záměry, ale budu vás průběžně informovat o 

jejich řešení a včas s vámi projednávat otáz-

ky související s životem a působením občanů 

města. V této fázi město musí zajistit podmín-

ky pro možnou výstavbu především v oblasti 

infrastruktury, sladění zájmů města a jeho 

obyvatel s investory, včetně zajištění pozemků 

pro výstavbu jak vlastních, tak ostatních vlast-

níků. V oblasti průmyslové výroby je město 

dlouhodobě negativně zatíženo nedokonče-

ním výstavby gigantického cukrovaru z 90. let 

minulého století a neuvedením tohoto cukro-

varu do provozu nebo zajištěním jiné výroby, 

např. bioetanolu, jak bylo zvažováno, což ne-

příznivě ovlivňuje život celého města.

Kanalizace a voda

S výše uvedeným souvisí i další priorita, a 

to dokončení vybudování kanalizace a čištění 

odpadních vod. Jsme v havarijní situaci, kdy 

stávající provozovatel čistírny odpadních vod, 

tj. Cukrovar, a. s., již nemá zájem ani schopnost 

čistírnu dále provozovat a je nutné bez zbyteč-

ného prodlení tento stav řešit, včetně vybudo-

vání páteřních sběračů a jejich napojení na 

čistírnu. Zajištění uvedených projektů je nad 

síly, ale především �nanční možnosti města, 

a proto jsou přijímána opatření ke sdružení �-

nančních prostředků a opět k získání dotací.

Spolu s řešením odpadních vod chceme vy-

budovat vodovodní řady v obcích Pševes, Dra-

horaz a Ledkov, kde je nyní dokončována pro-

jektová příprava a jsou zpracovávány žádosti 

o přidělení dotací.

Nové bydlení
Čtvrtá priorita je v oblasti bydlení, kde plá-

nujeme výstavbu 5 bytů v objektu čp. 90 (bý-

valé zdravotní středisko) s využitím podpory 

Státního fondu rozvoje bydlení, kam jsme 

v únoru podali žádost o �nanční podporu ve 

výši 2,75 mil. Kč. Pokud bude podpora přidě-

lena, tak výstavba může být provedena ještě 

v tomto roce. Dále v oblasti bydlení máme zá-

měr v tomto roce zpracovat studii s rozpočtem 

na výstavbu 25 rodinných domků v souladu 

s územním plánem tak, abychom měli připra-

veny podklady k žádosti o podporu na technic-

kou infrastrukturu v roce 2008.

Starosta: Ve výstavbě máme co dohánět
Rekonstrukce náměstí

Další projekty, které plánujeme, řeší po-

stupnou rekonstrukci náměstí a budov ve 

vlastnictví města (radnice, muzeum a další) 

včetně dokončení výstavby sportovního are-

álu s koupalištěm.

V rozvoji města máme řadu smělých plánů, 

ale realizace bude odvislá od schopností zís-

kat na uvedené akce �nanční zdroje z dotací, 

podpor a grantů.

Mimo výše uvedené rozsáhlé investiční 

akce pokračují i další jako dokončení výstav-

by bezdrátového rozhlasu (cca 400 tis. Kč), 

proběhla výstavba chodníků a oprava části 

zdi na hřbitově (cca 500 tis. Kč), bude prove-

dena oprava střechy na škole ve Mlýnci (cca 

400 tis. Kč) a jsou prováděny opravy a údržba 

komunikací, veřejného osvětlení, bytového a 

nebytového fondu a další.

Dostávám od občanů řadu námětů na 

opravy nebo výstavbu chodníků, komunika-

cí, veřejného osvětlení, perónů na vlakovém 

nádraží, památek a řešení dalších problémů, 

které jsou ve většině případů oprávněné a 

potřebné. Oprávněné žádosti budou řešeny, 

neupadnou v zapomnění, ale budou řešeny 

postupně v rámci �nančních možností města. 

Je potřebné si uvědomit, že město disponuje 

cca 7 mil. Kč na investice, opravy a údržbu ze 

svého rozpočtu, což je pouze zlomek potřeb-

ných investičních a neinvestičních nákladů na 

výstavbu a rozvoj.

Máme co dohánět
Z výše uvedeného je zřejmé, že město plánu-

je a realizuje řadu akcí ve výstavbě, opravách, 

rekonstrukcích včetně snahy o pořádek na ve-

řejných prostranstvích, což představuje nemalé 

úsilí a nemalé �nanční náklady. Je pravdou, že 

máme co dohánět z minulých let, abychom se 

dostali na úroveň srovnatelných měst v našem 

regionu, které jsou ve výstavbě, infrastruktuře, 

vzhledu a pořádku na podstatně vyšší úrov-

ni. Abychom se dostali na srovnatelnou nebo 

lepší úroveň, je nutné realizovat minimálně 

výše uvedené akce ze strany města, ale obrat 

k lepšímu nenastane bez zapojení občanů, 

podnikatelů a dalších subjektů ve městě. Měs-

to Kopidlno má bohatou a významnou his-

torii, ale současný stav není v řadě případů 

dobrý, vzhled a stav některých objektů, domů 

a prostranství je chmurný, někdy i odstrašují-

cí. O to víc mě mrzí nezájem části obyvatel a 

vlastníků nemovitostí, v jakém stavu jsou je-

jich domy, objekty a prostranství a jaký v jejich 

okolí je nepořádek.

Plyn s vadou na kráse
Ještě na jednu oblast ve výstavbě chci rea-

govat, a to na plyno�kaci města. Město se roz-

hodlo k plyno�kaci na základě zájmu občanů 

a z hlediska potřeby zajistit vytápění objektů, 

které byly napojeny na kotelnu Cukrovaru, a. s., 

která končila svůj provoz. Před zahájením akce 

byl proveden průzkum zájmu o zřízení přípojek 

a napojení se na odběr. Vlastníci nemovitostí 

písemně projevili zájem/nezájem o připoje-

ní s uvedením termínů aktivace přípojek. Na 

základě písemných prohlášení o zájmu byla 

zpracována projektová dokumentace, žádalo 

se o dotaci na Státní fond životního prostředí, 

která byla udělena, a provedla se výstavba 

s ukončením v roce 2005. Podmínkou udělení 

dotace bylo do září 2006 aktivovat plánované 

přípojky. Nyní jsme ve stavu, kdy byla o 1 rok 

prodloužena lhůta na splnění podmínek dota-

ce – do září 2007. Provedli jsme vyhodnocení 

se stavem k 28. 2. 2007 a závěry jsou značně 

nepříznivé. V současnosti by město muselo 

vrátit z dotace několik miliónů korun.

Nejhorší stav je v napojení maloodběratelů, 

tj. vlastníků rodinných domů, kde svůj závazek 

k napojení se na odběr nesplnilo 114 žadatelů 

o přípojku. Pokud tyto �nanční prostředky bude 

město vracet státu, podstatně se sníží rozpočet 

města, a tedy nebudou zdroje na realizaci řady 

potřebných jiných akcí, o kterých jsem v před-

cházejícím hovořil. Tato skutečnost jasně uka-

zuje na vztah konkrétních občanů k městu a 

neobstojí zde argumentace „on se plyn zdražil“. 

V budoucnu se s největší pravděpodobností zvý-

ší ceny dnes poměrně levnějších zdrojů tepelné 

energie (neekologických), ale to už část dotace 

bude nenávratně pryč. A to už vůbec nehovořím 

o tak propagovaném životním prostředí, proto-

že někteří lidé uvedené kritizují pouze do doby, 

než pro zlepšení životního prostředí sami musí 

něco udělat. Je zajímavé udělat si průzkum 

v obcích (mnohdy daleko menších), které plyno-

�kaci realizovaly v přibližně stejném termínu, a 

v tomto srovnání město Kopidlno neobstojí.

Péče o seniory, turistický ruch

Mimo oblast rozvoje jsme přistoupili k pří-

pravě změny systému nakládání s odpady, 

kdy stávající stav město ekonomicky značně 

zatěžuje. Podobně též chceme vyřešit systém 

péče o seniory a osoby potřebné na jedné stra-

ně zkvalitněním poskytovaných služeb, ale na 

druhé straně i vyřešením ekonomiky spojené 

s poskytováním služeb. Dále nám jde i o zlep-

šení celkového vzhledu města a rozšíření 

atraktivity v oblasti turistického ruchu.

Výše uvedené ale neprosadí vedení města 

bez spolupráce s ostatními organizacemi a 

podnikateli působícími ve městě, ale i zájmu 

a podpory většiny spoluobčanů. 

Na závěr bych vás chtěl informovat o pláno-

vané návštěvě pana prezidenta Václava Klau-

se s chotí dne 11. dubna 2007. Příprava na tuto 

pro město a obyvatele významnou událost již 

byla zahájena. Pokud nedojde z jakýchkoliv 

důvodů ke změně, budeme vás o programu 

včas informovat.

                                            Josef Táborský, starosta

                                                             (mezititulky KL)
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Rekonstrukce jídelny a kuchyně základ-
ní školy v hodnotě přesahující 21 milionů 

korun, včetně patnáctimilionové dota-

ce, byla hlavní investicí města Kopidlna 

v loňském roce. Stavební práce ve školním 

areálu se ale nezastaví ani letos. Na sním-

ku vpravo vidíme kromě jídelny v pravé 

části i nástavbu, kde dojde k vybudování 

speciálních jazykových učeben. Na tuto 

akci bude město čerpat státní dotaci ve 

výši téměř 10 milionů korun.

Tím by měla být u konce první etapa 

rekonstrukce školního areálu. Zároveň 

dojde letos ke zpracování projektové 

dokumentace (v hodnotě cca 2 mil. Kč) 

na realizaci výstavby nové tělocvičny se 

zázemím a spojovacího koridoru mezi 

školou, školní jídelnou a mateřskou ško-

lou. Zpracovatelem dokumentace bude 

opět projekční �rma Design 4.

V případě získání dotační podpory, 

o kterou požádá město do konce květ-

na na celkovou částku cca  56 milionů 

korun, bude možné zahájit tuto etapu 

stavby již v roce 2008.

V dalších letech pak bude potřeba re-

konstruovat ještě hlavní budovu školy. 

Nezbytným předpokladem je ale kromě 

dokončení předchozích dvou etap i opě-

tovné obstarání dotačních peněz.

Na horním snímku vidíme nadhledo-

vou fotorealistickou perspektivu celého 

školního areálu zpracovanou v rámci 

urbanisticko-architektonické studie.

Schlikové chtějí získat zámek v Kopidlně
Zámek v Kopidlně by rádi získali potom-

ci šlechtického rodu Schliků, kterým patří 

navrácené rodinné sídlo v nedaleké Jičí-

něvsi. Informaci o tom zveřejnily sdělovací 

prostředky v březnu. Podobně si nárokují i 

zámecký areál ve Starých Hradech.

Královéhradecký kraj, který je vlastníkem 

kopidlenského zámku, má pochybnosti o 

důvodech, které by mohly vést k vydání 

stavby. „Do funkcí jsme byli zvoleni proto, 

abychom se o svěřený majetek starali. Po-

kud to tedy bude nutné, jsme připraveni se 

bránit soudní cestou,“ citovaly regionální 

Nové Noviny krajského radního Ivana Do-

ležala. Ten také potvrdil, že zahradnickou 

školu chce kraj na zámku nadále zachovat.

Potomci šlechtické rodiny prý ale chtějí 

získat obě stavby dohodou, bez soudních 

sporů. Právník zastupující Františka Schlika 

uvedl pro MF Dnes, že vyřizování pozů-

stalosti po jeho předkovi Ervínu Schlikovi 

nebylo bez chyb. V případě, že nedojde 

k dohodě s vlastníky obou zámků, chtějí 

svůj nárok obhájit u soudu.                        (kl)

studie: Design 4
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Obvyklé vynikající výsledky v tradiční 
disciplíně, psaní na klávesnici, potvr-
dili reprezentanti kopidlenské základ-

ní školy na Talentové soutěži v Jičíně. 
V konkurenci 35 soutěžících z 10 škol 
obsadili prvních šest míst v konečném 

pořadí. Vítězem se stal Pavel Novák 
z osmé třídy, který se svým výkonem za-

řadil na 1. místo republikového pořadí 

v tomto školním roce. 

Třetím rokem pořádá Základní škola 
Kopidlno, ve spolupráci s Masarykovou 
obchodní akademií v Jičíně, Talentovou 
soutěž v psaní na klávesnici počítače. Jde 
o jedinečný příklad spolupráce dvou škol 
různého stupně vzdělávání. Snad proto 
přijal na letošní ročník pozvání sám pan 
Jaroslav Zaviačič, autor programu k výu-
ce psaní. Přijel se do Jičína podívat spolu 
s několikanásobnou mistryní světa ing. He-
lenou Matouškovou. V živé paměti je ještě 
jejich obdobná červnová návštěva v Kopi-
dlně na Noci se Zaviačičem. V krátké době 
tak navštívili tito dva odborníci v psaní na 
klávesnici náš okres podruhé.

Možnost setkání s takovými osobnostmi 
přilákala k účasti rekordní počet 10 škol a 
35 soutěžících. Vzhledem k velkému zá-
jmu jsme museli svoji účast omezit jen 
na 6 žáků. Rozhodli jsme vzít do Jičína tři 
zkušenější a tři úplné nováčky. Tak jako 
v předchozích ročnících jsme výrazně před-
stihli konkurenci a navázali tak na tradici 
uplynulých let. Naše reprezentace obsadila 
prvých 6 míst konečného pořadí. Vítězem 
se stal žák 8. třídy Pavel Novák. Předvedl 
výkon, kterým se zařadil na 1. místo repub-
likového pořadí v tomto školním roce.

Druhý za ním skončil Ondřej Černovský 
ze 7. třídy. Velkým překvapením bylo 3. mís-
to Šárky Hanušové, která navštěvuje teprve 
6. třídu. Předstihla další své spolužáky Ro-
berta Grulyo, Vojtěcha Slavíka a Pavla Ko-
deta. Teprve na 7. místě byl nejlepší ze zá-
stupců jiných škol – Jakub Smrček z Hradce 
Králové. Také v soutěži studentů 1. ročníků 
středních škol slavili úspěch soutěžící na-
šeho okresu, ze spolupořádající MOA Jičín. 
Vítězkou se stlala naše bývalá žákyně Jana 
Hloušková, která svým výkonem překonala 
dosud uznávané hranice lidských možností 
této disciplíny. Svým výkonem si přímo na 
místě soutěže řekla o nominaci na mistrov-
ství světa, které se koná v červenci v Praze. 
Ke stejné možnosti byl panem J. Zaviači-
čem nominován i Pavel Novák.

Odpoledne se pak ředitelé a učitelé 
obou stupňů škol sešli na společném 

Žáci kopidlenské školy tradičně neměli

v psaní na klávesnici konkurenci

semináři k výuce psaní na školách, na 
kterém pan Jaroslav Zaviačič přednesl 
zajímavý příspěvek k problematice psaní 
na klávesnici. V navazující besedě si pří-
tomní pedagogové vyměnili zkušenosti 
z této výuky. Ze setkání vzešla společná 
výzva adresovaná poslancům Parlamen-
tu ČR a Ministerstvu školství a tělovýcho-
vy v Praze k rozšíření nácviku správného 

Vítězka souteže studentů prvních ročníků středních škol Jana Hloušková s ředitelem MOA Jičín 
Jiřím Tajčem a autorem programu ZAV Jaroslavem Zaviačičem

Pohled na reprezentaci ZŠ Kopidlno těsně před soutěží

psaní na další základních školách.
Úspěch kopidlenských žáků podtrhl 

jejich současné umístění v celoroční on-
-line soutěži, kde se pohybují na špičce 
průběžného pořadí škol z celé České re-
publiky. Vrcholem sezony bude účast na 
Mistrovství republiky v Hradci Králové 
koncem května a již zmíněném Mistrov-
ství světa v Praze.                                   (osu)
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V průběhu roku 2006 naopak nenastaly 
v oblasti veřejného pořádku v Kopidlně a 
jeho přidružených osadách žádné situace 
takového typu trestné činnosti, které by si 
vyžádaly ze strany Policie ČR nějaká zvlášt-
ní opatření. Vyplývá to ze zprávy, kterou 
vydalo místní obvodní oddělení.

V loňském roce došlo v obcích, které 
spadají pod Městský úřad Kopidlno, ke 
spáchání 49 trestných činů. Z tohoto počtu 
se podařilo 34 případů objasnit. V případě 
trestných činů se jednalo o 29 majetkových 
trestných činů, a to o prosté krádeže dle 
§ 247/1a trestního zákona a krádeže vlou-
páním dle § 247/1b trestního zákona. Ve 
dvou případech byl zjištěn trestný čin ohro-
žení pod vlivem návykové látky a v dalších 
dvou trestný čin porušování domovní svo-
body. V těchto případech však policie byla 
úspěšná a zmíněné trestné činy objasnila.

Policisty bylo zjištěno 7 trestných činů 
v souvislosti s dopravou, především pak 
maření výkonu úředního rozhodnutí, a dále 
6 trestných činů řízení motorového vozidla 
bez řidičského oprávnění. Těchto trestných 
činů se dopustili převážně místní občané a 
občané z blízkého okolí. Policie také řešila 
3 trestné činy zanedbání povinné výživy. 
Neobjasněno zůstalo 15 trestných činů.

V obci Kopidlno došlo v loňském roce 

také k páchání méně závažné protiprávní 
činnosti, kvali�kované jako přestupky dle 
zákona o přestupcích. Takto je označo-
váno např. drobné poškozování majetku, 
krádeže, narušování občanského soužití 
atd. Těchto přestupků bylo zjištěno 78. 
V 36 případech se jednalo o přestupky 
proti majetku dle § 50 odst. 1 písm. a) zák. 
č. 200/90 Sb., 14 případů bylo objasněno. 
Ve 13 případech byl projednáván přestu-
pek proti občanskému soužití, v 10 přípa-
dech byl pachatel zjištěn, jednalo se zpra-
vidla o občany z Kopidlna.

V neposlední řadě bylo řešeno 23 pře-
stupků spáchaných na úseku bezpečnosti 
a plynulosti silničního provozu, které jsou 
oznamovány příslušným správním orgánům. 
V loňském roce byl projednáván i jeden pře-
stupek na úseku zbraní a 5 přestupků ve věci 
neoprávněného odebírání dávek sociální 
péče. V posledně jmenovaných případech se 
jednalo o pachatele z řad místních občanů.

V rámci výkonu služby policie provádě-
la také dohled nad dodržováním zákona 
o provozu na pozemních komunikacích, 
přičemž zjištěné přestupky byly vyřizovány 
pokutami v blokovém řízení. Situaci v ob-
lasti bezpečnosti občanů a udržení pořád-
ku ve městě hodnotí policisté jako klidnou, 
ve srovnání s podobnými městy.

Policisté řešili během loňska v Kopidlně
49 trestných činů a 78 přestupků
Nejvíc práce měli v loňském roce policisté v Kopidlně s trestnou činností, kde zazna-

menali 49 případů takového jednání. Ve 34 případech se přitom podařilo dopadnout 

pachatele. Nejčastěji šlo o krádeže a vloupání do rekreačních objektů. Policie na Kopi-

dlensku řešila i několik případů trestného činu ohrožení pod vlivem návykové látky.

Jako již v minulých letech nabádá policie 
zvláště starší občany ke zvýšené opatrnosti 
při styku s cizími lidmi, kteří se pod různou 
záminkou snaží z nich vylákat peníze nebo 
se dostanou do domu a v nestřeženém 
okamžiku je okradou. Přestože v loňském 
roce v Kopidlně nedošlo v této souvislosti 
k žádnému závažnému problému, jde o 
velmi rozšířený druh trestné činnosti.

Policisté také znovu připomínají, že 
přestupku se dopouští každý vlastník ne-
movitosti, který svůj dům neoznačí číslem 
popisným. Tyto případy jsou pak řešeny ve 
správním řízení.                                               (kl)

Případy řešené v roce 2006 

policisty na Kopidlensku

Zdroj: zpráva Policie ČR, obv. oddělení Kopidlno

trestné činy celkem   49
z toho objasněno   34
majetkové trestné činy   29
ohrož. pod vlivem náv. látky  2
porušování domovní svobody  2
trestné činy v dopravě   7
řízení bez řidičs. oprávnění  6
zanedbání povinné výživy  3

přestupky celkem   78
přestupky proti majetku   36
proti občanskému soužití  13
přestupky v dopravě   23
neopr. odebírání soc. dávek  5
přest. na úseku zbraní   1

Kopidlno – V říjnu loňského roku nalezl 
v Kopidlně na náměstí jednadvacetile-
tý muž peněženku s doklady a platební 
kartou s vyznačeným PIN kódem. Na pla-
tební kartu hned druhý den z bankomatu 
vybral pět tisíc korun. I když od nálezu 
uplynulo již několik měsíců, přesto muž 
spravedlnosti neunikl. Hrozí mu trest od-
nětí svobody až na dva roky.

Vršce – V pondělí 5. března se hodinu 
po půlnoci vloupal neznámý pacha-
tel do oploceného areálu jedné z �rem 
v obci Vršce. V objektu vnikl do několika 
výkrmen vepřů a v posledním z nich se 
pokusil odcizit dva pašíky, které předtím 
zabil proříznutím krční tepny. Vepřové 
si však nakonec neodnesl, neboť byl na 

místě vyrušen noční ostrahou, a z místa 
proto utekl. Škoda byla vyčíslena na nej-
méně šest tisíc korun.

Kopidlno – Během víkendu 20. a 21. led-
na se v Kopidlně vloupal neznámý pacha-
tel do sklepní kóje jednoho z domů v ulici 
U Cihelny. Uvnitř odcizil elektrickou řetě-
zovou pilu. Majitel vyčíslil její hodnotu na 
nejméně 2.500 Kč.

Psinice – V sobotu 17. února došlo 
v Psinicích k požáru seníku, ve kterém bylo 
uskladněno nejméně 200 q sena. Požá-
rem byl poškozen portálový jeřáb včetně 
elektrického vedení. Dále byla poškozena 
část hliníkové střechy. Celková škoda byla 
vyčíslena na více než 200.000 Kč.

Kopidlno – Během posledního půl roku 
odcizil neznámý pachatel z rodinné 
hrobky na hřbitově v Kopidlně měděné 
ozdobné vavřínové girlandy, měděné lu-
cerny a bronzovou plastiku Ježíše Krista 
z roku 1934. Majitelka vyčíslila celkovou 
škodu na částku 120 tisíc korun.

Kopidlno – Během noci na pondělí 
4. prosince 2006 vnikl neznámý pachatel 
v Kopidlně do jednoho z domů v Hilma-
rově ulici. I když celý dům řádně pro-
hledal, nakonec nic neodcizil. Celková 
škoda byla vyčíslena na nejméně 500 Kč. 
Případ šetří policisté obvodního odděle-
ní v Kopidlně jako trestný čin porušování 
domovní svobody.
                                   (zdroj: www.jicinsky.net)

Z policejního zpravodajství na Kopidlensku
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poskytování půjček z Fondu rozvoje bydlení

města Kopidlna v roce 2007

Rada města Kopidlna vyhlašuje výzvu k účasti ve výběrovém řízení na

Zastupitelstvo města Kopidlna schválilo svým usnesením č. 3/III ze dne 13. 12. 2006 zásady tvorby a užití Fondu rozvoje bydlení 

a Rada města Kopidlna vyhlašuje výzvu na poskytnutí půjček z FRB podle níže uvedených zásad a následujících podmínek.

Z fondu se poskytují půjčky v těchto programech:

Výjimkou mezi programy je podpora zřízení plynového odběrního místa – půjčka je bezúročná.

Tiskopisy žádostí o půjčky lze vyzvednout v podatelně MěÚ  a jsou zveřejněny na www.kopidlno.cz.

Příkladový harmonogram čerpání půjčky z FRB:

kód

01

02

03

04

účel půjčky z Fondu rozvoje bydlení města Kopidlna

Zřízení domovní čistírny odpadních vod k rodinnému domu nebo 

kanalizační přípojky k rodinnému domu

Zřízení plynového odběrního místa – topení nebo vaření

na zemní plyn

Obnova venkovních omítek rodinných domů

Vybudování studny k rodinnému domu, kde není možnost napojení 

na veřejný vodovod

splatnost

4 roky

4 roky

4 roky

4 roky

úrok

4 %

0 %

4 %

4 %

horní hranice

30.000 Kč na 1 dům

30.000 Kč na 1 byt

30.000 Kč na 1 dům

30.000 Kč na 1 dům

termíny do

30. března

10. dubna

20. dubna

20. května

20. srpna

31. prosince

čerpání prostředků z Fondu rozvoje bydlení krok za krokem

Občan XY podal přihlášku do výběrového řízení

Rada města vyhodnotila přihlášku občana XY a schválila poskytnutí půjčky

Výzva k podpisu smlouvy s žadatelem (písemně)

Poslední termín k podpisu smlouvy o půjčce z FRB (lhůta do 30 dnů od výzvy k podpisu)

Občan XY začíná splácet půjčku ve 4letém cyklu

Poslední termín k čerpání schválené půjčky

žádost o půjčku se podává výhradně na formuláři schváleném radou města: „přihláška k výběrovému řízení“,
a to v průběhu celého roku 2007

součástí přihlášky je čestné prohlášení o splacených závazcích vůči městu

výběrové řízení se řídí schváleným dokumentem „Zásady tvorby a užití Fondu rozvoje bydlení“

na poskytnutí půjčky z FRB není právní nárok

Podmínky účasti ve výběrovém řízení na čerpání z FRB:

–

–

–

–
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Vajíčko: symbol Velikonoc,

ale i zdraví a prosperity
Vajíčko je na začátku všeho. Vajíčko 

je symbolem narození a návratu. Vajíč-

ko je symbolem nesmrtelnosti.

Vajíčko již od pradávna patří mezi 

symboly lidové kultury, které mělo za-

bezpečit prosperitu hospodářství, zdra-

ví a ochranu života. Nejvíce se vajíčka 

používala o Velikonocích.

O Květné neděli děvčata vynášela ze vsi 
Morenu – �gurínu oblečenou do ženských 
šatů. Za vsí ji hodily do vody nebo ji spá-
lily. Tak symbolicky vynesly smrt ze vsi. 
A v tento den také děvčata přinesla do vsi 
jaro jako symbol probouzející se přírody. 
Byla to zelená ratolest nebo stromeček. 
Prostě to, co se nejdříve zazelenalo. Bylo 
ozdobené barevnými stuhami a vajíčky.

Jarní zvyky byly svázány se začátkem 
prací na polích a zahradách. Bylo potřeba 
zajistit dobrou úrodu a tady mělo vajíčko 
svoji nezastupitelnou úlohu. Buď se dáva-
lo vajíčko do první brázdy a nebo se sko-
řápky rozhodily na zaseté obilí.

Zelený čtvrtek býval tradičně prvním 
dnem, kdy se vyháněl dobytek na pas-
tvu. Hospodář házel dobytku na záda 
vajíčka, aby se dobře napásl a byl kulatý 
jako to vajíčko.

Vajíčko se používalo i při svatebních ob-

řadech a musel je ženich s nevěstou sníst 
při svatebním obřadu. Také při ochraně 
domu hrálo svoji úlohu. Tak třeba se pou-
žívalo jako ochrana proti blesku. Vejce sne-
sené na Zelený čtvrtek a posvěcené o Vel-
ké noci se přehodilo přes dům a zakopalo 
na tom místě, kde spadlo. Byla to ochrana 
před bleskem a jiným neštěstím.

A po dlouhém půstu se věnovala velká 
pozornost i přípravě jídel. Hotová jídla se 
světila v kostele o Bílé sobotě, někdy o Ve-
likonoční neděli. Při velikonočním obědě 
bylo prvním chodem vajíčko, které hos-
podář rozdělil mezi členy rodiny. Mělo za-
jistit soudržnost rodiny, zabezpečit zdraví, 
ochranu proti zlým silám. Zbytky z posvát-
ných velikonočních jídel se pečlivě scho-
vávaly a použily při první orbě na zvýšení 
úrodnosti země.

Naši předkové připisovali vajíčku, které 
v sobě skrývalo tajemný svět mýtů, pověr, 
ale i starých pravd, velký význam, který se 
však v průběhu doby měnil. Kultovní vý-
znam vajíčka postupně zanikal a začala 
převládat spíše estetická složka. Kraslice 
dodnes zůstaly pěkným symbolem jara. 
A pro nás se symbol vajíčka zachoval už jen 
při koledě, kdy je koledníci dostávají za ko-
ledování. Nebo případně děvčata obdaro-
vávají své chlapce.                                   (mina)

Dovoz obědů nebo pomoc 

v domácnosti nově i pro 

obyvatele dalších obcí 

Pečovatelskou službu budou moci 
využít obyvatelé dalších obcí na Kopi-
dlensku. Stačí přitom, aby se případný 
zájemce obrátil na starostu své obce, 
který mu pomůže s vyřízením formalit. 
O klienta se pak budou starat pečova-
telky z Kopidlna.

S účinností nového zákona o so-
ciálních službách od 1. ledna 2007 a 
v návaznosti na komunitní plánování 
sociálních služeb nabídlo město Kopi-
dlno starostům okolních obcí možnost 
využití sociálních služeb pro místní 
obyvatele prostřednictvím pečovatel-
ské služby města Kopidlna.

Touto službou se snažíme pomáhat 
osamělým a nemocným seniorům 
tak, aby i přes nepříznivou sociální, 
zdravotní a rodinnou situaci mohli co 
nejdelší část svého života žít ve svém 
přirozeném prostředí a nepřerušovali 
své vazby a kontakty s přáteli a svými 
blízkými. Pečovatelskou službu zajiš-
ťují pečovatelky, které ke každému kli-
entovi přistupují individuálně, dle jeho 
požadavků a potřeb.

Jednou z nejžádanějších služeb je 
dovoz obědů, ale nabízíme také běžné 
úkony osobní hygieny, nákupy, práce 
spojené s udržováním domácnosti, 
praní a žehlení prádla, velký úklid do-
mácnosti, vyřizování běžných záleži-
tostí, doprovod k lékaři. Pečovatelská 
služba je poskytována na základě uza-
vřené smlouvy mezi klientem a posky-
tovatelem sociálních služeb. Klient si 
sám zvolí služby, které by chtěl podle 
svých potřeb a přání využívat. Úhrada 
za úkony pečovatelské služby se řídí 
ceníkem dle příslušné vyhlášky.

Jestliže vás tato nabídka možnosti 
využívání pečovatelské služby města 
Kopidlna oslovila, můžete se obrátit na 
starostu své obce, popřípadě na MěÚ 
v Kopidlně – oddělení sociálních věcí, 
kde vám rádi poradíme.

                                          Miroslava Hrdá

V souvislosti s Velikonocemi si lidé často zkrášlují obydlí tematickou výzdobou. Právě takovou 

připravily i děti v mateřské škole v Kopidlně.

informace a objednávky vydavatel:

město Kopidlno, tel.: 493 552 291

Inzerujte v Kopidlenských listech

Kopidlenské listy v novém kabátě nabízejí 

prostor pro vaši reklamu za přijatelné ceny
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Zápisu do školy v Kopidlně se letos 

zúčastnilo 35 dětí. Někteří rodiče při-

tom požádali o odklad povinné školní 

docházky svého potomka. Podle ředi-

tele školy Pavla Berného se dá očeká-

vat, že od září dojde v prvním ročníku 

k otevření jedné třídy.

Školní rok vstoupil do svého druhého po-
loletí a školu čekají akce, které se uskuteč-
ní v jarním období, školní výlety, ale i akce 
v závěru školního roku. 

I uplynulé období bylo ale ve škole velice 
rozmanité a pestré. Akce, kterými škola žila 
od začátku nového roku až do současných 
dní, by se daly shrnout do několika nejdů-
ležitějších oblastí:

POLOLETNÍ VYSVĚDČENÍ, ZÁPIS

Na pátek 19. ledna 2007 připravily učitel-
ky I. stupně zápis pro děti, které budou od 
září navštěvovat 1. třídu. Zápisu se zúčast-
nilo 35 rodičů se svými dětmi. Z důvodů 
školní nezralosti požádali někteří zákonní 
zástupci o odklad povinné školní docház-
ky svých dětí. Díky tomu bude od září 2007 
otevřena v základní škole pravděpodobně 
jedna první třída.

Ve středu 24. ledna 2007 se v základní 
škole konala pedagogická rada. Na ní peda-
gogové zhodnotili výsledky vzdělávacího 
procesu a připravili podklady pro vydávání 
pololetních vysvědčení žákům. To obdrželi 
žáci ve středu 31. ledna, v pátek 2. února 
byly pololetní prázdniny.

SOUTĚŽE, BESEDY, AKCE ŠKOLY

V uplynulém měsíci ukončili žáci a žáky-
ně 3. a 4. tříd plavecký výcvik v jičínském 
bazénu. Škola se také s menšími či většími 
úspěchy zapojila do různých sportovních 
i vědomostních soutěží pořádaných na 
úrovni jičínského okrsku, okresu, ale i Krá-
lovéhradeckého kraje. Byly to již tradiční 
olympiády z českého jazyka a dějepisu, ale 
třeba i turnaj žáků v halové kopané v Jičíně 
nebo krajské �nále přeborů základních škol 
v šachu v Rychnově nad Kněžnou.

Ve středu 14. února uspořádala základ-
ní škola ve spolupráci s MOA v Jičíně a za 
podpory KÚ KHK talentovou soutěž žáků 
v psaní na klávesnici počítače. Výprava naší 
základní školy byla opět úspěšná a obsaze-
ním předních pozic naši žáci prokázali, že 
nemají v současnosti v okrese konkurenci. 
Celou soutěž i odpolední odborný seminář 
pro pedagogy a zájemce o tuto aktivitu 
žáků s přehledem vedl pan učitel Sucho-

Základní škola příští rok 

otevře jednu první třídu
radský. Celého soutěžního dne se zúčastnil 
i autor programu ZAV pan Jaroslav Zaviačič 
a mnohonásobná mistryně světa v této dis-
ciplíně paní ing. Helena Matoušková.

I nadále ve škole pokračuje dlouhodobá 
soutěž žáků „O cenu Poštovní spořitelny“ 
v psaní na klávesnici počítače.

Některé třídy I. stupně se zúčastnily 
zajímavé besedy v místní knihovně, žáci 
vyšších ročníků aktivně besedovali ve 
školní jídelně s poslancem Evropského 
parlamentu dr. Liborem Roučkem a také 
vyslechli zajímavou přednášku o životě 
handicapovaných lidí.

Na termín 17.–23. března 2007 byl pro 
žáky 7. ročníků přichystán odložený lyžař-
ský zájezd s pobytem v hotelu Krakonoš 
na Benecku.

VZDĚLÁVÁNÍ PEDAGOGŮ
V rámci dalšího vzdělávání pedagogic-

kých pracovníků se zaměstnanci školy zú-
častnili od počátku roku různých vzděláva-
cích akcí a školení zaměřených především 
na problematiku nového zákoníku práce, 
správního řádu, ale i školního vzdělávacího 
programu. Převážná většina vzdělávacích 
programů probíhá v Hradci Králové, Jičíně, 
popř. Praze.

Pedagogové základní školy a střední školy 
zahradnické se také 12. února sešli na společ-
né pracovní schůzce s pracovníky okresního 
muzea z Jičína, kde byli seznámeni s přípra-
vami kulturní a vzdělávací akce „Vzhůru, Ko-
pidlno!“, která se uskuteční 2. června 2007.

                                  Mgr. Pavel Berný, ředitel ZŠ

Kateřina Havlíková,

žákyně 8. ročníku ZŠ Kopidlno

MOJE OBLÍBENÉ MÍSTO

Tam, kde stromy voní pozdním jarem,

tam, kde sedí pár ptáčků zpívajících,

kde lehký vánek rozeznívá

pár zvonků v trávě ukrytých,

kde rosa třpytí se na lučních květech,

je to stejné i po několika letech.

Nejhezčí však je,

když slunce zapadne.

Na obloze vyhoupnou se

hvězdy ve své celé kráse.

Když se pak měsíc rozzáří,

z toho mám úsměv na tváři.

Když teď sedím na tom stromě

a koukám se na nebe,

vidím, že nahoře mám kousek sebe.

Ten strom, to moje místo je,

u nás na chalupě ho najdete.

Hledání nových tradic města
Až k tradicím našeho města se dostali žáci 8. třídy při výuce občanské výchovy, 
když probírali téma tradic v rodině a ve škole. Protože mnohé tradice v Kopidlně 
zanikly, pokusili se žáci hledat nové, které by podle nich bylo dobré založit. Jak se 
vám líbí jejich návrhy?

- pořádat pravidelné zájezdy na kulturní a sportovní akce
- otevřít alespoň jednou do měsíce pro veřejnost palmový skleník v zahradnické škole
- založit tradici sobotních trhů na náměstí
- opravit a uvést do funkčního stavu fontánu na náměstí
- využít sokolovny k pořádání tanečních zábav pro mládež
- obnovit pamětní síň F. Hilmara
- založit síň slavných rodáků města
- zorganizovat pro město nějakou větší slavnost

Poslední z námětů žáků naší školy jako by rezonoval s připravovanou červnovou 
akcí Vzhůru, Kopidlno!                                                                                                        (osu)

Poezie ze školy
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Konečně přišel den, na který jsme tak 
dlouho čekali. 6. března jsme se v zase-
dací síni městského úřadu setkali se spi-
sovatelkou, paní Petrou Braunovou. To 
už jsme měli přečtené všechny její kníž-
ky a natěšení jsme se zvědavostí očeká-
vali, jak setkání proběhne. 

„V životě jsem neviděla živou spiso-
vatelku přímo před sebou,“ říká jedna 
z účastnic besedy, žákyně Iva Podzim-
ková. A dodává: „Když jsem ji poprvé 
uviděla – řekla jsem si – to určitě není 
ona! Představovala jsem si ji docela ji-
nak. V duchu jsem ji viděla jako vážnou 
dámu a vůbec mě nenapadlo, že s ní 
bude tolik legrace.“

Jak začala psát knížky, tak o tom z be-
sedy zase hodně ví Terka Komárková: 
„K psaní ji přivedl nejstarší syn Oliver, 
který byl jako dítě velký rošťák. A tak za-
čala psát jeho příběhy, a knížka Rošťák 
Oliver byla na světě.“

Obrázky v knížkách spisovatelky zase 
obdivoval Radek Knížek: „Knížky paní 
Braunové ilustruje paní Krejčová. Má 
je moc pěkné, a právě proto si ji spiso-
vatelka vybrala jako ilustrátorku všech 
svých knížek.“

Na besedě děti naslouchaly se zataje-
ným dechem vyprávění o strašidelném 

domě a strašidelné tramvaji, kterou 
paní spisovatelka potkala, tentokrát se 
svojí dcerkou Johankou. To je příběh 
z knížky, která vyjde teprve letos. Paní 
Braunová ale nepíše jen pro děti. K vy-
dání je připravena nová knížka pro do-
spělé čtenáře.

Na závěr setkání proběhla autogra-
miáda a společné fotografování.

Chtěli bychom poděkovat paní kni-
hovnici za zorganizování krásného zá-
žitku, při kterém nejen děti, ale i dospělí 
zcela ztratili pojem o čase. Setkání se sta-
lo příležitostí k poznání milého, vstřícné-
ho člověka, který v nás všech zanechal 
trvalé vzpomínky.

                                                        Alena Říhová,
           za vyučující 4. ročníku ZŠ Kopidlno

Spisovatelka Petra Braunová si děti 
dokázala získat vtipným vyprávěním

PETRA BRAUNOVÁ (1967 v Praze) 
po vystudování Střední ekonomic-
ké školy na Vinohradech pracovala 
jako sekretářka, asistentka, průvod-
kyně Prahou, au-pair, účetní, redak-
torka, obchodní zástupkyně ... až se, 
jak sama říká, dobrala k tomu nej-
cennějšímu – spisovatelce. Při psaní 
pro děti se často inspiruje vlastními 
žážitky z výchovy svých tří potomků 
(15, 13, 8 let). V současnosti pracuje 
pro časopis Senior revue.

Kopidlenské listy mezi nominacemi Jivínského Štefana
Na každoročně udílené kulturní ocenění  

Jivínský Štefan byly letos mezi 224 nomina-
cemi navrženy i Kopidlenské listy, které se 
můžou pochlubit už jedenáctiletou tradicí.

Kromě Kopidlenských listů se dostala 
mezi kandidáty také knihovnice Romana 
Komárková za svůj podíl na přípravě kul-
turních akcí a besed pro děti.

V seznamu nominovaných najdeme ale 
i další nám známá jména; příkladně Jana 
Minářová, Jana Hladíková, Jaroslava Su-
choradská nebo Oldřich Suchoradský.

Z blízkého okolí si nominaci zasloužila 
Eva Kaprálová, ředitelka malotřídní školy 
v Běcharech, za kontakty s dětmi a obyvateli 
Běchar přes divadlo. „Pro školní předvánoční 

akademii spojila děti ze základní i mateřské 
školy, součástí byly i prodejní vánoční trhy, 
kde se uplatnily i dětské výrobky,“ napsaly o 
jejích aktivitách Prochoroviny.

O Jivínského Štefana symbolicky usiloval 
i dobrovolný svazek obcí Mariánská zahra-
da, jehož je Kopidlno členem. Vyhlášení 
proběhlo 25. února ve Veliši.                      (kl)
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František Alois Vacek se zapsal do his-

torie Kopidlna svojí čtyřicetiletou du-

chovní službou. Nejprve od roku 1806 

působil jako kaplan na zdejší faře, roku 

1813 se vrátil jako farář a po rozdělení 

jičínského vikariátu se stává prvním 

kopidlenským vikářem. Neúnavně pe-

čoval o zvelebení školství a vzdělávání 

pedagogů, pročež si vysloužil přezdív-

ku Arciotec učitelů.

F. A. Vacek se narodil v Jablonném nad 

Orlicí v rodině kožešníka. Od roku 1793 

studoval na gymnáziu v Litomyšli a po ma-

turitě začal roku 1799 studovat �loso�i. Od 

roku 1801 vstoupil jako dobrovolník do tě-

lesného praporu arcivévody Karla a pozdě-

ji studoval bohosloví. Roku 1806 byl Vacek 

vysvěcen na kněze a od srpna téhož roku 

působil jako kaplan na faře v Kopidlně. 

Za tři roky se stal farářem v Samšině, kde 

mu byl svěřen post školního dozorce ve-

dení školy. Již v počátcích svého působení 

pečoval o povznesení místního školství a 

F. A. Vackovi se za to dostalo pochvalného 

uznání od konzistoře i od krajského úřadu.

Roku 1813 se vrátil do Kopidlna jako 

farář. Stal se 14. kopidlenským katolic-

kých farářem od rekatolizace Kopidlna 

provedené v roce 1642 a 21. duchovním 

správcem kopidlenské fary od jejího za-

ložení. Později odmítl místo referenta 

dalmatského gubernia v Zadaru (dneš-

ní Chorvatsko) a zůstal v Kopidlně, kde 

aktivně pracoval 40 let. Stal se horlivým 

knězem a výmluvným kazatelem, pečo-

val o zvelebení školství a vzdělání učitelů. 

Obohacoval také chudé domácí písem-

nictví. Vydal několik sbírek českých kázá-

ní a příležitostních duchovních řečí, pro 

lid překládal i psal poučné knihy a člán-

ky. (např. Kázání postní ku vzdělání lidu 

křesťanského; Obraz dokonalého učitele.) 

František Alois Vacek (1779–1854)
první kopidlenský vikář a Arciotec učitelů

Sledoval také pokroky v zemědělství a in-

formoval o nich své čtenáře. Vacek se stal 

také dopisovatelem mnoha českých i ně-

meckých časopisů, např. Schulfreund, Ta-

schenbuch, Monatschrift der Gesellschaft 

des vaterländischen Museums in Böhmen, 

dále pak do Moravskoslezské společnosti 

ku zvelebení rolnictví a známosti přírody 

aj. (Vacek měl pro toto své působení vel-

mi dobré předpoklady. Ovládal češtinu, 

němčinu, francouzštinu, italštinu a jako 

kněz pochopitelně i latinu a řečtinu.) V Ko-

pidlně zanechal František Alois Vacek také 

velkou knihovnu.

Roku 1834 byl jičínský vikariát rozdělen 

na vikariát jičínský a kopidlenský. Prvním 

kopidlenským vikářem a okrskovým 

školním dozorcem se stal F. A. Vacek. 

Do oblasti jeho působení spadalo teh-

dy 12 farních osad a 23 škol. Vacek tak 

pokračoval ve svém úsilí o vznik nových 

škol a zvelebování těch, které již existovaly. 

Zavedl také povinné učitelské konference 

pro vzdělávání učitelů. Na první konferenci 

dne 19.5. 1835 pronesl k přítomným učite-

lům následující slova, jimiž zdůraznil důle-

žitost učitelského poslání: „Školní mládež 
jest předrahý klenot, který vám k pěstování 
a ušlechtění se odevzdává.“ Vackovy pokro-

kové názory v oblasti vzdělávání dokládají i 

jeho další slova, která pronesl při stejné pří-

ležitosti o rok později: „Velký úkol povolání 
našeho jestiť cvičení a vychovávání mládeže, 
nebo(ť) na něm závisí větším dílem budouc-
nost, její, buď blahý, buď bídný národu stav.“ 

Svou horlivou činností si vysloužil přezdív-

ku „Arciotec učitelů“.
František Alois Vacek věnoval velkou po-

zornost také historii Jičínska a napsal celou 

řadu českých a německých článků. Věnoval 

se např. osobnosti Albrechta z Valdštejna, 

Josefa Štěpána z Kopidlna (dvorního kla-

vírního mistra, vlastence a příznivce školy 

a vzdělávání), historii hradů Bradlec a Kum-

burk, událostem v Jičíně v době švédské 

války 1631–48 (za tzv. třicetileté války) aj. 

Vacek považoval již tehdy za velmi důležité 

poznávání národních přírodních a kultur-

ních památek, které pomáhají upevňovat 

svébytnost národa i pocity vlastenectví. 

„Mnohá památka utonula v moři zapo-
menutí, mnohé pozůstatky velikosti české 
pohubil čas všepotírající. Tudyť pak mnohý 
vlastenec nevšímavě kráčí po vlastenecké 
zemi, nevěda, žetě to svatá, klasická půda, 
po níž šlape. Takový neznatel vlasti pak je-
jím pohrdačem se stává a tudyť i jejím ne-
vděčným a nečestným synem. Bezectné jest 
ve vlasti cizincem býti.“
Za své zásluhy byl Vacek jmenován roku 

1817 biskupským notářem, o tři roky poz-

ději čestným děkanem, pak konzistorním 

radou a roku 1834 c. k. dvorním kaplanem. 

Na sklonku života byl Vackovi udělen rytíř-

ský řád Františka Josefa I., o němž se však již 

nedozvěděl, protože císař rozhodl o tomto 

ocenění dva dny před Vackovou smrtí.

František Alois Vacek byl vlastencem, cír-

kevním činitelem, učitelem a regionálním 

spisovatelem doby českého národního 

obrození, který celý svůj život zasvětil péči 

o vzdělání a další rozvoj mládeže i dospě-

lých. Jeho cílem se stalo, stejně jako u jiných 

obrozenců, povznesení národní kultury a 

zvýšení postavení českého národa v rámci 

tehdejší habsburské rakousko-uherské mo-

narchie. Vackovy myšlenky a odkaz ne-

ztrácejí ani dnes, po více než sto padesáti 

letech, na své důležitosti a pro Kopidlno 

představuje F. A. Vacek jednu z význam-

ných postav místní historie.

                                                         Ilona Pluhařová

Zdroj informací: SOA Jičín, Inventář města Jičína, Přílohy 

k jičínské kronice 1939, č. 191. Z článku ing. Antonína 

Morávka „František Alois Vacek“ vydaného ke 160. výročí 

Vackova narození a k 85. výročí jeho úmrtí.

Letos uplyne 278 let od popravy Tomáše Svobody a zá-

roveň 78 let od doby, kdy mu byl za velké slávy odhalen 

pomník. Pojďme společně nahlédnout, co o události na-

psal roku 1929 tehdejší jičínský tisk.

„V neděli 9. června byl odhalen na Valech češovských u Ji-

čína pomník češovského myslivce Tomáše Svobody, který byl 
pro víru otců svých v roce 1729 popraven v Kopidlně. Slavnosti 
zúčastnilo se přes 5000 lidí ze širokého okolí. Mohutný průvod 

Výročí Tomáše Svobody z roku 1929
byl zpestřen 100 selskými jezdci z Jičínska a Novobydžovska. 
Na slavnosti promluvil o oslavenci p. Jaroslav Mencl, profesor 
Raisova stát. uč. ústavu z Jičína, kromě něhož promluvili zde 
pp: senátor Václav Sehnal, poslanci Bohumír Bradáč a Václav 
Vomela. Tvůrcem památníku, který byl pořízen místním ho-

nebním spolkem, jest p. Pour z Češova.“

Zdroj informací: SOA Jičín, Inventář města Jičína, Přílohy ke kronice z roku 

1929, č. 178. Výstřižek článku z dobového jičínského tisku z roku 1929.
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Královská hra šachy je označována jako druh 
umění, vědou, ale současně i sportem. V každém 
případě jde o zájmovou činnost, o kterou se lid-
stvo zajímá po několik tisíc let. Ani v éře počítačů 
neztrácí své příznivce. Kopidlno se koncem mi-
nulého století stalo „šachovou Mekkou“. Místem, 
kam se sjížděly šachové naděje z celého býva-
lého Československa. Reprezentanti místní zá-
kladní školy byli uznávanými a často i obávanými 
soupeři těch nejsilnějších kolektivů z celé repub-
liky. Ne náhodou je ve školní kronice záznam od 
šachového velmistra Salo Flora, který Kopidlno 
navštívil: „Hlavnímu městu šachu – Kopidlnu 
– věnuje Salo Flor.“

JAK TO VŠECHNO ZAČALO?
Někdy koncem šedesátých let založili učitelé 

zdejší základní školy Jaroslava a Oldřich Sucho-
radští na škole šachový zájmový kroužek. Je sa-
motné překvapil zájem žáků, který se od začátku 
pohyboval okolo 40 zájemců. Problémem bylo 
vybavení šachovými soupravami. Děti si přines-
ly z domova svoje, většinou malých rozměrů a 
nejrůznějšího druhu a kvality. Proto se vedení 
kroužku rozhodlo získat prostředky na velké 
soutěžní soupravy sběrem. Děti sbíraly kaštany, 
šípky, láhve, starý papír. Ze získaných prostředků 
byly postupně nakupovány herní velké soupra-
vy z umělé hmoty i dřevěné, později i šachové 
hodiny. Nadšení dětí bylo tak velké, že se v prů-
běhu několika málo měsíců nastřádalo téměř 
1000 Kč, ze kterých bylo zakoupeno 10 nových 
souprav. Další nám věnoval šachový oddíl TJ Ko-
lín, který nám poslal �gurky z vyřazených sou-
prav. Z nich jsme složili dalších 10 kompletů. Ša-
chovnice si žáci namalovali, pod dohledem pana 
učitele Polanského, v hodinách pracovního vyu-
čování. V roce 1970 byl sehrán prvý přebor, kte-
rý vyhrál Karel Komárek, před Jiřím Novákem a 
Mirkem Tarabou. K prvému přátelskému utkání 
s podobným zájmovým kroužkem si žáci zajeli 
v únoru 1971 do Ostroměře. Na 9 šachovnicích, 
v dvoukolovém utkání, poměrně vysoko zvítězi-
li 13 1/2 : 4 1/2.

PRVÝ VELKÝ TURNAJ
Povzbuzeni prvými úspěchy, přijali jsme po-

zvání na Krajský přebor šachových kroužků při 
domech pionýrů a mládeže, kde jsme reprezen-
tovali okres Jičín. Přebor se hrál v Pardubicích 
začátkem března 1971. Tříčlenné družstvo tvořili 
Mirek Hnát, Mirek Taraba a Karel Komárek. Hned 
v prvém utkání jsme narazili na domácí družstvo 
Pardubic. Než jsme se stačili rozkoukat, prohrá-
li jsme 1/2 : 21/2. Prohra nás zařadila do boje 
v druhé polovině pořadí. Postupně jsme tam po-
razili Poličku, Pardubice B, Studénku, Úpici. Dů-
sledkem podivného systému jsme ale s jedinou 
porážkou skončili na 9. místě mezi 12. účastníky .

Získané zkušenosti se nám podařilo zhodnotit 
už o měsíc později, kdy družstvo ve složení Hnát, 
Komárek, Taraba a Novák vyhrálo okresní pře-
bory žákovských družstev, před Novou Pakou. 
Překvapivě třetí skončilo naše druhé družstvo ve 
složení: Vláďa Růžička, Mirek Vavroušek, Míla Ča-

Úspěšná historie kopidlenského šachu

pek a Ota Dousek. Obě naše družstva předstihla 
favorizované družstvo Hořic.

Vrcholem činnosti prvého roku byla účast na 
neo�ciálním přeboru republiky v Zaječicích u 
Chrudimi, kde se naše nezkušené družstvo umís-
tilo mezi 40 účastníky na 20. místě. A to nebyl 
neúspěch, uvážíme-li, že tu hrála nejlepší druž-
stva žáků z Čech, Moravy i Slovenska. Přeborník 
kroužku Karel Komárek byl navíc pozván na celo-
státní přebory jednotlivců v Rýmařově, kde obsa-
dil 30. místo mezi elitou z celé republiky.

DRUHÝ ROK VZESTUPU
Druhý rok činnosti znamenal zintenzivnění 

práce kroužku. Materiální starosti jsme neměli, 
mohli se plně věnovat tréninku. Vzestup potvr-
dila naše druhá účast na přeborech domů dětí 
a mládeže v Pardubicích. Zase jsme měli smůlu, 
když jsme si vylosovali do prvého kola loňského 
vítěze Náchod. Družstvo Kopidlna ve složení: 
Hnát, Taraba, Novák a Růžička se postaralo o vel-

kou senzaci, když svého favorizovaného soupeře 
nečekaně porazilo 21/2 : 11/2. Postupně porazilo 
dalších 8 soupeřů (mezi nimi i své loňské přemo-
žitele – Pardubice) a stalo se jednoznačným vítě-
zem turnaje. Výsledek měl velký ohlas, protože 
se ve stejné době v Pardubicích konala krajská 
šachová konference a její účastníci se v závěru 
turnaje dostavili do hrací místnosti. Nestačili se 
divit, kdo že to pokořil všechny favority. Jméno 
Kopidlna bylo tenkrát ještě velkou neznámou. 
Výsledek měl ale svoji méně šťastnou dohru. 
Jako krajští vítězové jsme byli nominováni na 
Národní �nále nejlepších družstev republiky do 
Kolína. Tato soutěž ale byla zcela nad naše síly. 
Už proto, že většina krajů přijela s výběry žáků 
z několika družstev. My jediní byli z jediného. Na-
víc bez zkušeností z velké soutěže. V turnaji jsme 
s jedinou výhrou ve �nále skončili poslední. Byla 
to tvrdá, ale poučná lekce. Uvědomili jsme si, že 
k šachovému mistrovství máme ještě daleko.

 
VELKÉ FINÁLE NA PRACHOVĚ

Potvrzením vzestupu, alespoň v rámci kraje, se 
stala pro nás účast v krajském �nále Velké ceny 
PO SSM, které se hrálo začátkem dubna v Turis-
tické chatě na Prachově. Zde se v třídenním tur-
naji utkalo 7 nejlepších družstev Východočeské-
ho kraje. Právě zde se nám podařilo, v nejsilnější 
konkurenci, potvrdit výsledky z turnaje v Pardu-
bicích. Družstvo v sestavě Hnát, Taraba, Novák 
a Růžička prošlo turnajem bez jediné porážky. 
O svém úspěchu rozhodlo vlastně hned na za-
čátku soutěže, když v 1. kole narazilo na favorizo-
vaný Hradec Králové, vedený známým trenérem 
ing. Gonsiorem. Po napínavém průběhu, kde 
se zprvu zdálo, že na soupeře nemáme, se naši 
zázračně zvedli ve střední hře, soupeře přehráli 
a zvítězili dvěma výhrami a dvěma remízami 
v poměru 3:1. Hned dalším soupeřem byl další 
z favoritů – Pardubice –, vedený trenérem ing. 
Záhorovským. Zde se naopak vyvíjel zápas od 
začátku v náš prospěch a skončil další přesvěd-
čivou výhrou v poměru 3:1. Vítězství v této pres-
tižní soutěži nás de�nitivně zařadilo mezi elitu 
žákovských družstev kraje. To se potvrdilo i na 
naší druhé účasti na celostátním přeboru v Za-
ječicích, kde se naše družstvo mezi 64 družstvy 
umístilo na krásném 7. místě v republice.

Výkonnostní vzestup mezi žákovskou elitu bě-
hem pouhých 2 let vyvolal mezi trenéry i činov-
níky šachového hnutí mimořádnou pozornost. 
Pozvánky na soutěže a turnaje se nám jen hrnu-
ly. Hráči – Mirek Hnát, Jiří Novák, Karel Komárek, 
Mirek Taraba, Ivan Čapek, Mirek Vavroušek, Vla-
dimír Růžička a Eva Lejsková – se stali uznáva-
nými pojmy žákovského šachu v celé republice. 
Pro zajímavost je třeba napsat, že mnohá z výše 
uvedených jmen se objevila ve stejné době na 
soupisce nejlepších žákovských hokejistů Výcho-
dočeského kraje. Byla to mimořádná generace 
nadaných a pracovitých osobností, které doká-
zaly proslavit jméno školy a města nejen svým 
sportovním výkonem, ale také příkladným cho-
váním a bojovností.

                                                                  Oldřich Suchoradský

Velkou naději kopidlenského šachu s sebou 

přinesl do kroužku Ivan Čapek

Prvním přeborníkem šachového kroužku 

v Kopidlně se stal 14letý Karel Komárek
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Vážení čtenáři,

v tomto vydání Kopidlenských listů bych vám chtěla nabíd-

nout pár receptů na Velikonoce „naslano“, protože různých zá-

kusků, dortíků, mazanců, beránků a jiných sladkých dobrot na 

nás v tomto období všude číhá bezpočet.

SLANÁ NADÍLKA

Těsto: 400 g hladké mouky, 25 g droždí, 1 vejce, 200 ml mlé-

ka, lžička cukru, 70 g tuku, špetka soli, vejce na potření, seza-

mová nebo slunečnicová semínka na posypání.

Náplň: 1 zakysaná smetana, 2 syrová vejce, 50 g strouhaného 

eidamu, 100 g nasekaného uzeného masa, 1 červená paprika, 

3 vejce natvrdo, zelená petrželka nebo pažitka.

Obvyklým způsobem vypracujeme kynuté těsto, po vykynutí 

z 1/3 vytvarujeme kolo se zvýšeným okrajem, ze zbylého uple-

teme 2 copy – jeden na okraj košíčku, který nám po upečení 

vznikne, druhý na jeho ucho(ten bude o něco kratší). Delší cop 

omotáme kolem vytvarovaného kola, aby vznikl zvýšený okraj, 

a necháme dokynout. Pak potřeme vejcem, okraje posypeme 

semínky a naplníme směsí uzeného masa s kolečky vařených 

vajec a paprikou pokrájenou na nudličky. Posypeme zelenými 

natěmi a strouhaným sýrem, zalijeme směsí zakysané smetany 

a syrových vajec.  „Ucho“ přehneme přes misku odpovídající ve-

likosti pomazanou tukem (samozřejmě nerezovou nebo jinak 

tepelně odolnou) a vše upečeme ve vyhřáté troubě. Košíček 

s uchem po upečení a vychladnutí spojíme špejlemi.

JARNÍ KRŮTÍ SEKANÁ

500 g mletého krůtího masa, 1 velká cibule, 4 stroužky čes-

neku, 2 housky, 1/2 hrnku mléka, miska čerstvých kopřiv, podle 

chuti pepř, majoránka, tymián, drcený kmín, sůl.

Housky, nakrájené na kostičky, namočíme do mléka, pak 

vymačkáme, smícháme s mletým masem, posekanou cibulí, 

prolisovaným česnekem, kořením a solí, přidáme spařené, jem-

ně pokrájené kopřivy a důkladně promícháme. Vytvarujeme 

sekanou, vložíme do tukem vymazaného pekáčku a upečeme 

dozlatova.

RAJSKÉ VEJCE SE ŠUNKOU

Těsto: 300 g hladké mouky, 70 g másla, špetka soli, asi 100 ml 

vody, lžička prášku do pečiva.

Náplň: 4 rajčata, 1 cibule, 3 stroužky česneku, kečup, sůl, 

pepř, lžička Solamylu, zelená petrželka, šunka, sýr.

Zpracujeme těsto, necháme je odpočinout a mezitím při-

pravíme náplň – cibuli s česnekem zpěníme na oleji, přidáme 

rajčata, kečup, okořeníme, podusíme a podle potřeby zahus-

tíme Solamylem rozmíchaným v trošce vody. Těsto vyválíme 

do tvaru vejce, potřeme náplní, ozdobíme šunkou a sýrem 

a upečeme ve středně vyhřáté troubě. Po upečení dozdobíme 

zelenou petrželkou.

Přeji vám krásné a slunečné jarní dny, šťastné Velikonoce 

a mnoho úspěchů  v životě i v kuchyni.                                     (JaN)

Dobroty na velikonoční stůl

Jiří Kopidlanský a ti druzí
v knize Jindřicha Francka

Celou kapitolu věnoval Jiřímu Ko-

pidlanskému ve své nejnovější kni-

ze Svatováclavská smlouva historik 

Jindřich Francek. Publikace s podti-

tulem Urození versus neurození nás 

zavádí do doby na sklonku 15. a prv-

ních desetiletí 16. století, kdy pro-

bíhá zápas mezi českou šlechtou a 

královskými městy o hospodářskou 

a politickou moc. Ten ukončila až 

Svatováclavská smlouva, vložená do 

zemských desek 24. října 1517.

V těchto časech, kdy násilnosti byly 

na denním pořádku a bandy loupež-

níků se potulovaly krajinou, vyvrcho-

lilo u nás odpovědnictví, tedy orga-

nizování kořistných a záškodnických 

akcí mezi šlechtici i mezi městy. Jedna 

z kapitol je proto  věnována jednomu 

z nejznámějších odpovědníků Jiřímu 

Kopidlanskému.

Jeho osudy jsou přímo ilustračním 

příkladem doby, o níž se mluví. Na 

dráhu odpovědníka se dostal poté, 

co staroměstští konšelé dost unáh-

leně popravili jeho bratra Jana.

Jiří Kopidlanský se pak nadlou-

ho stal postrachem měšťanů a činy, 

které páchal, byly skutečně děsivé. 

Při líčení jeho skutků, ale ostatně 

v celé knize, nechává Jindřich Fran-

cek  promlouvat dobové prameny a 

dodává tak textu na barvitosti. Přitom 

čtenáře elegantně provede složitou 

dobou několika velmi rušných dese-

tiletí českých dějin a téměř jakoby mi-

mochodem dokáže předložit a osvět-

lit řadu faktů a skutečností.              (kl)

Knihu Svatováclavská smlouva je 

možné zakoupit např. v novinovém 

stánku na náměstí v Kopidlně.

Jindřich Francek: Svatováclavská smlouva. V edici Dny, 

které tvořily české dějiny vydalo nakladatelství Havran 

v Praze 2006, 1. vydání, 123 stran, 17,5 x 12 cm. Publikace 

přináší poprvé nezkrácený text Svatováclavské smlouvy.

PhDr. Jindřich Francek (1943), 

absolvent FF UK, ředitel Státního 

okresního archivu v Jičíně. Zabývá 

se městskými a právními dějinami 

českých zemí v raném novověku. 

Samostatně publikoval řadu titulů, 

rediguje sborníky a podílel se na vy-

dání soupisu pramenů a literatury 

Hrdelní soudnictví českých zemí.
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V roce 1947 zasedali na národním vý-

boru p. Josef Carda, František Vrba, Alois 

Hnát, Jaroslav Adamac, Josef Košek, Josef 
Špinka, Bohumil Vízner, Miloslav Mencl, 
Stanislav Polívka, Alois Paleček, František 
Špinka, Josef Aichler, Josef Hlavatý a Vác-

lav Novotný. Dne 2. ledna 1947 se MNV 

přihlašuje ke Spolku pro udržování národ-
ního hřbitova v Terezíně.

Do dvouletého plánu přihlašuje MNV 
dostavbu vodovodu, pokračování stavby 
silnice Chotěšice, Vršce, hasičskou zbrojni-
ci, zalesňování a místní rozhlas. V prosinci 
byla zadána dostavba vodovodu.

U národního výboru se utvořila letopi-
secká komise s těmito členy: Josef Carda, 
Josef Aichler, František Zejda, František 
Havelka a Alois Hnát.

V obci se narodilo 8 dětí, zemřelo 7 obča-
nů, uzavřeli sňatek 4 občané, přistěhovalo/
odstěhovalo se 5 změn. Nové živnosti Ma-
rie Křížová, obchod smíšený, Anna Hladíko-
vá, hostinec čp. 1 po Vojtěchu Boudovi.

V obci se hospodaří na orná půda 614, 
77 ha, ostatní 160 ha, dodávky 552 me-
tráků, vajec 57 463 kusů. Činnost MV NF 
– slavnostní zahájení k uskutečnění pěti-
letého plánu. Přednáška p. učitel Šimon, 
hostinec u Hloucalů. Kulturní výbor uspo-
řádal dvouměsíční kurs literárně-jazykové 

Historie dvora v Běcharech a Běchárkách
Běchary a Běchárky byly po mnoho staletí 

svobodným statkem rytířským. V roce 1378 
byl příjem z pronajatého církevního dvora 
5 kop pražských grošů. Roku 1392 byl dvůr 
zastaven trvalému nájemci Janu rytíři Kro-
govi ze Žitětína, 1397 byl dalším nájemcem 
Aleš z Běchar, 1416 byl nájemcem Ondřej 
z Běchar zvaný Holý, 1436 církevní dvůr 
v Běcharech koupil Janek z Desčerp, 1437 
získal tento dvůr Václav z Mačovic, 1445 
Ctibor z Pařezu zvaný Běcharský, 1448 Ha-
lama z Běchar, jehož znak byl „štít poloviční 
s křídlem v jedné a dvěma pruty pošikem 
položenými v druhé polovici“.

V 15. století koupil dvůr Bavor Bádenský 
z Oujezda, v roce 1508 vnuk Halamy z Bě-
char a později byl popraven. Popravený 
Vaněk Halama měl syna Jana Halamu, kte-
rý seděl po otci na dvoře v Běcharech až do 
roku 1540. Roku 1527 dvůr patří pod pan-
ství Kopidlno a ves koupil Václav Haugvicz 
z Biskupic. V roce 1559 panství Kopidlno 
koupil Kryštof Robnháp, 1564 jsou Běchary 
přivtěleny pod panství „starohradské“, 1573 
jej koupil Jiří z Pruskova, v roce 1593 vlast-
ní rytířský statek rytíř Matyáš Zásmucký ze 
Zásmuk, 1609 vlastní dvůr a ves Baltazar 
Robnháp ze Suché a na Kopidlně, 1616 zdě-

dil panství Kopidlno i s Běchary Jan Trčka 
z Lípy a na Veliši, 1624 získal panství Albrecht 
z Valdštejna a pod toto panství patřily tehdy 
obce a dvory Kopidlno s pivovarem, Vršce, 
Pševes, Židovice, Budčeves, Mlýnec, Slavhos-
tice, Běchary, 1638 vlastní Kopidlno i Běcha-
ry hrabě Jindřich Šlik. Tento stav zůstává až 
do roku 1848, kdy končil feudalismus.

V roce 1853 katastr běcharský měří 1526–
878 ha, v roce 1863 je zakoupen první secí 
stroj, v roce 1872 první mlátička za 5000 
zlatých, v roce 1878 použito první umělé 
hnojivo, v roce 1877 postaveny budovy 
v Běchárkách, v roce 1900 Malé Běchary 
– dnes Běchárky – 13 domů, 83 obyvatel, 
85 kusů hovězího dobytka, 83 slepic, 6 hus, 
12 včelstev.

Velké Běchary – Malé Běchary 699 oby-
vatel, 97 domů, 2 neobydlené, 3 hříbata, 25 
klisen, 27 valachů, 169 dobytek, 36 koz, 224 
prasat, 45 úlů včel, 794 slepic, 253 hus, 11 
kachen. V roce 1900 – národnost 1 sloven-
ská, 15 židovská, starosta p. Josef Carda.
O dvůr v tomto čase se stará František 

Pour z Vitiněvse u Jičína. Tento správce zřídil 
vzornou mlékárnu, vyráběl „čajové máslo“, 
zavedl chov vepřového dobytka ve velkém 
a řádné pěstování řepy cukrovky.

Později byla zřízena takzvaná „panská 
zahrada“ zvaná u Hájku nad silnicí. O tuto 
se postaral hospodářský správce František 
Trojecký z Vinar.

V letech 1902–1928 založeno „vodní druž-
stvo“, „meliorační družstvo“, provádělo se 
odvodňování pozemků v různých částech 
katastru a regulace potoka „Stříbel“. V roce 
1905 zakoupen první žací stroj, v roce 1909 
zakoupena první benzinová mlátička, v roce 
1912 nová parní mlátička, v roce 1926 první 
traktory v obci, v roce 1930 založeno „trakto-
rové družstvo“ v obci.

V letech 1638 až 1922 vlastní Běchary a 
Běchárky hrabě Ervín Šlik. V letech 1922–
1923 jsou části pozemků v obci rozděleny 
pozemkovou reformou. Pozemky a budova 
dvora jsou přiděleny p. Václavu Runčíkovi, 
Běchárky dostává legionářské družstvo.

Přesně se neví, kdy dostal statek s dvo-
rem pan František Vrba, ale až do roku 
1952 byl tohoto vlastníkem. V roce 1952 
se v obci zřizuje Jednotné zemědělské 
družstvo. V roce 1992 JZD v obci končí a 
vzniká zde nový podnik s názvem Perseus, 
s. r. o., a později Perseus, a. s., Běchary, kte-
rý hospodaří na všech polích dříve jmeno-
vaného JZD Běchary.              Irena Junková

Běchary o 60 roků zpět
výchovy. Přednášel p. učitel Kosef s p. uči-
telem Šimonem.

KULTURNÍ ČINNOST V OBCI
Uskutečnil se zájezd z Prahy s divadelní 

hrou „Lakomec“ s maňáskovou hrou „Ko-
courkov“. 5. 1. hasičský ples, 2. 2. sportov-
ní ples, 18. 2. merenda, 20. 3. sehrálo Se-
veročeské divadlo hru „Hluboké kořeny“, 
9. 5. místní spolek „Lucerna“, 30. 8. taneční 
zábava, 26. 10. řepařský vínek, 20. 11. Se-
veročeské divadlo sehrálo hru „Flamendr 
v ráji“, sportovní klub SK Čechie sehrál ně-
kolik mistrovských zápasů.

Počasí – nestálé, jarní práce brzo, pod-
zimní zpožděné vše rozbahněné. Těžko se 
svážel řepa a brambory.

SVĚTOVÉ UDÁLOSTI ROKU 1947
Byl proveden rozsudek nad Henlaino-

vými poslanci, sepsána smlouva o přátel-
ské pomoci, 18. dubna byl popraven slo-
venský president Josef Tiso, týž den byl 
vyhozen do povětří ostrov Helgoland, ně-
mecká ostrovní pevnost, 29. června byly zahá-
jeny Středoškolské slety, 19. září byl vyhlášen 
v Indii válečný stav, 29. 12. zemřel král Viktor 
Emanuel, 30. 12. abdikoval rumunský car Ca-
rol, aby mohla být zřízena lidově demokratic-
ká republika Rumunska.             Irena Junková

Z nabídky knihovny

BELETRIE PRO DOSPĚLÉ

Kaiserová K. – Artinoé – Král Egypta, Ber-
ry S. – Templářské dědictví, Denker H. 
– Robert můj syn, Cohnová R. – Prcek, 
Kubleka J. – Druhé jaro Mimi Tulipánové, 
Frýbort P. – Agentura, Beverly J. – Ne-
vhodný nápadník, Pascarlová J. – Byla 
jsem princeznou, Peterrs E. – Znamení 
kobry, Robertsová N. – Černá růže, Rot-
tová I. – Šikovná tchyně

BELETRIE PRO MLÁDEŽ

Bryantová B. – Dívky v sedle 21, Franc-
ková Z. – Pomsta, Wilsonová J. – Pro-
jekt Loty, Giordano M. – Tajemné pikle 
aneb…, Lanczová L. – Nebe plné hvězd, 
Lanczová S. – Mezi námi děvčaty, Junko-
vá Š. – Intimníček 2, Dědková J. – Popel-
čin valčík, Březinová I. – Rozpustilá ozvě-
na, Goscinny R. – Asterix XIII – XVI, Brycz 
P. – Kouzelný svět Gabrliely

NAUČNÁ PRO MLÁDEŽ A DOSPĚLÉ

Svobodová Z. – Asijská kuchyně po čes-
ku, Rix J. – Tak to je hustý – Buď in, Belbin 
D. – Tak to je hustý, Rohál R. – Svůdníci 
a první milovníci, Šiška M. – Historické 
miniatury, Rohál R. – Královny českého 
popu, Šolc J. – Podpalte Československo, 
Kludská D. – Štěstí přeje připraveným
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> Halko, s. r. o., Nová Ves u Kolína
> BAK, a. s., Trutnov
> NERROX Jablonec n. Nisou, s. r. o.
> VPS Jičín
> GASCO, s. r. o., Pardubice
> AKORD Kopidlno
> AGROTIP – Široký, s. r. o., Pševes
> Antikvariát Kopidlno – Nováková Ludmila
> Antoš Jiří – soukromý zemědělec
> Augusta Josef – povrchová úprava nástrojů
> AUTO–RAP Pševes
> AVEFLOR, a. s., Budčeves
> BENKO, s. r. o., Kopidlno
> Bernard Bohuslav – Truhlářství Pševes
> BEST FOTO – Ševců Václav
> Bucek Václav, Cholenice
> Bufet – Prekslová Věra, Kopidlno
> Cmunt Bohumil – topení–voda–plyn
> Cukrárna Kopidlno – Knížková Vladimíra
> České dráhy – Kopidlno
> Čistírna peří – Kočka Hynek
> Design 4 – projekty staveb, Trávnice
> Drogérie – ing. Myšková Renáta
> FABRICOM CZ Jičín
> Gottwald Jan – půjčovna nádobí
> HUNO Pševes
> Chalupníčková Věra – novinový stánek
> ing. Čížek Miroslav – výroba ponožek, Kopidlno
> Janča Aleš, Kopidlno
> Janstová Pavlína – Zelenina Kopidlno
> Jaroš Jaroslav – instalatér
> Jednota SD Nová Paka
> Jiří Novák – Židovická stavební
> Klaban František – obkladačské práce
> Kotlář František – zemní práce
> Kotlářová Lenka – Kadeřnictví Kopidlno
> Knížková Markéta – Cukrářská výrobna
> Kredvik – prodej a servis zahradní techniky Jičín
> Krohová Jaroslava – Levný textil
> Kropáček Josef – Truhlářství Mlýnec

> Kyzivátová Lucie – „Lucie“ květiny
> Markl – Natěračství Jičín
> MAVE Jičín, a. s.
> Město Kopidlno
> Mrázek Martin – výroba ovocných vín
> Neubertová Alžběta – stavební spoření
> Obora – Okrasné a ovocné školky Valdice, s. r. o.
> Peřina Jaromír – zahradník
> Pišl Jiří – Pneuservis Kopidlno
> Plocarová Věra – Koloniál
> PROSCAN, a. s., Jičín
> Purma Miroslav – elektroinstalace
> Purmová Hana – pedikúra
> Q FIRMA, spol. s r. o., Městec Králové
> Rančák Josef, Cholenice – Auto–moto–opravy
> Restaurace Radnice – Jansta Martin
> Restaurace „U Tomáše“
> Rybářství Chlumec n. C. – středisko Kopidlno
> Silnice Jičín, a. s.
> SKS Jablonec n. Nisou
> Slavík Jindřich – instalatér
> Slavíková Hana – Domácí potřeby
> Spilka Josef – Klempířství
> STALEX Hořice, s. r. o.
> Strnad Libor – stavební práce
> Střední zahradnická škola Kopidlno
> Svoboda Radek – zahradník
> Škoda Jan – Pokrývačství Běchary
> Textil Nový Bydžov – Štěrbová Jana
> Tučková Lenka – kosmetika
> Vávra Leoš – Topenářství
> Vích Vladislav – Autoškola Kopidlno
> Víchová Jiřina – Samoobsluha Kopidlno
> T.K.H. – Hromosvody Libáň
> TJ Kopidlno
> UHER COMPANY Valašské Meziříčí
> Voseček Ladislav – prodejna elektro
> Východočeská plynárenská, a. s., Jičín
> Zápotocký Jan – čajovna Jičín

Na plese města a podnikatelů 

se sešlo přes 300 návštěvníků
Pojedenácté se letos sešli obyvatelé Kopidlna na plese města a podnikatelů, který se tradič-

ně (s jednou výjimkou) koná každý rok v místní sokolovně. Sem o letošním 17. březnu přišlo 

přes 300 návštěvníků, kterým k tanci zahrála skupina Allegro z Jičína. Program zpestřily svým 

vystoupením mažoretky Stonožka Kopidlno, vedené Evou Chaloupskou. Ples podnikatelů 

a města se v Kopidlně uskutečňuje každoročně od roku 1997. Tentokrát k jeho uspořádání 

hmotně přispělo osm desítek spolupořadatelů.                                                                            (kl)

Včelařský ples ukázal

dobrou spolupráci
Včelařská organizace v Kopidlně se rozhod-

la organizovat svůj ples. Motivem bylo zlepšit 

mezilidské vztahy a pokusit se o spolupráci 

mezi místními organizacemi. Lidé spolu pře-

ce mají co nejvíce komunikovat a navazovat 

kontakty. Vždyť člověk je tvor společenský a 

rád se setkává s jinými lidmi. Jak ale ukazuje 

stav dnešní společnosti, je vzájemná podpo-

ra a snášenlivost mezi lidmi hodně narušena. 

Včelaři jsou ovlivněni svými včelami, které 

jsou příkladem vzorného společenstva, kde 

je hlavním znakem pracovitost, poctivost a 

vzájemná solidarita. Z toho by se člověk měl 

umět ve svém životě poučit.

V přípravě plesu jsme se přesvědčili, že 

v Kopidlně jsou lidé, kteří jsou ochotní a mají 

zájem takovou akci podpořit. Chtěl bych 

uvést místní organizaci zahrádkářů, kteří na 

naši prosbu o pomoc odpověděli tím nejlep-

ším způsobem. Setkali jsme se ale také s lidmi, 

kteří pomoc odmítli a čekali, jak ples dopadne, 

aby měli co kritizovat. Smyslem našeho sna-

žení je zapojit do dění ve městě všechny lidi 

dobré vůle. Pozvali jsme všechny, co se chtějí 

na této myšlence podílet, nezapomněli jsme 

ani na místního kněze. Mnozí nás odrazovali 

od našeho záměru s poukazem na to, že kultu-

ra v Kopidlně skomírá a lidi na podobné akce 

nechodí. Většině prý stačí mít doma v pokoji 

televizor a jako společníka svého psa. Uspořá-

dat ples znamenalo vyvolat řadu jednání.

S majitelem sálu (Sokol) jsme se o pronájmu 

na akci dohodli. Podporu a dobré rady jsme 

našli také na městském úřadu u pana starosty 

a pracovníků úřadu. To nás posílilo a dodalo 

elánu, který nám vydržel přes celý ples. Těší 

nás kamarádské rady a pomoc i nově uzavře-

né vztahy s členy Sokola, místními zahrádkáři 

a pracovníky města. Doufáme, že jsme našli 

nové přátele i mezi občany Kopidlna – ná-

vštěvníky našeho plesu. Měli jsme dobrý pocit, 

že se na plese většina z nich dobře baví, což 

bylo poznat z atmosféry, která se v sokolovně 

v jeho průběhu vytvořila. Ke spokojenosti po-

mohla zajímavá a bohatá tombola.

Chtěl bych za podporu při jejím naplnění 

poděkoval všem, kteří nám přispěli. Příznivý 

ohlas na včelařský ples nás vede k úvahám o 

jeho opakování v příštím roce. Máme k tomu 

podporu nejen místních, ale všech včelařů 

okresu, kteří nám fandí a také podle svých 

možností pomáhají. Věříme, že pokud se 

k opakování plesu za rok rozhodneme, se-

tkáme se nejen s těmi, kteří přišli letos, ale že 

přijdou i ti, kteří s návštěvou zatím jen váhali. 

Víme, že náš ples je zaměřen spíše na střední 

a starší generaci. Mladí vyhledávají jiný způ-

sob zábavy. Ale pokud přijdou a přijmou naše 

pozvání, budou i oni vítanými hosty. 

     Antonín Erben, předseda včelařů v Kopidlně
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